
Acta de l'Assemblea Anual Ordinària de la FISC 2023

Data: 5 de juliol de 2023
Hora: 18.30-21.00 h
Lloc: La Lleialtat Santsenca (C/ Olzinelles, 31, Barcelona).

Assistents
Francesc Gallen (secretari)
Cristina Bassóns (tresorera)
David Roig (vocal)
Joan Pons (vocal)
Anna Salgot (sòcia i representant dels grups de joc de l’Ateneu)
Ester Gómez i Josep Ferrer (representants del grup de joc de Vilanova i la Geltrú)

Ricard Sendra, de l’Atelier Français i el grup de joc de Reina Violant, excusa la seva
presència i el representarà Francesc Gallen.
Àngel Quiles, del grup de joc de Bac de Roda, excusa la seva presència i el representarà
Anna Salgot.

Com no ha pogut venir el president, el vocal de més edat, David Roig, obre la sessió.

Ordre del dia

1. Aprovació de l'acta de l’assemblea anterior (2022).

2. Renovació de la Junta Directiva, si s'escau.

3. Estat de comptes.
- Actualitzar l'assegurança de responsabilitat civil.
- Compte a Caixa d'Enginyers i permisos d'accés.
- Subvenció de l’OSIC.

4. Memòria d'activitats de la temporada.

5. Calendari de la nova temporada.

6. Organitzar drets/deures de clubs i grups de joc.

7. Estat de la fabricació del joc de Scrabble en català. Recompte dels jocs dels clubs.

8. Activitats en català (no de Scrabble) que podem fer en col·laboració amb altres entitats.

9. Relació amb l'Ajusc.

10. Lliga virtual.

11. Punt de Scrabble mòbil.
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12. Comissió de reglaments.

13. Comissió lèxica.

14. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

1 – Aprovació de l’acta anterior.
Es fa lectura de l’acta anterior (disponible a:
https://www.fiscrabble.cat/wp-content/uploads/2023/06/07-Acta-assemblea-FISC-21-juliol-20
22.pdf). Tothom hi està d’acord.

2 – Renovació de la Junta Directiva, si s'escau.
Laia Rúbies, del Casal d’Alella, ja fa uns mesos va demanar deixar la junta per no poder-s’hi
dedicar.

3 – Estat de comptes.
La tresorera informa que actualment tenim 2.504,74 € al banc. De l’any 2022, Cristina
Bassóns resta pendent de recuperar 400 € que va avançar, i espera a fer-ho per quan arribi
la subvenció. Estem pendents de rebre el pagament d’un parell d’activitats.
Teaming: tenim 168 € recaptats (l’any passat es van retirar 329 €) i 13 teamers (igual que
l’any passat). Cal veure com potenciar-lo, malgrat que entenem que molta gent s’atabala
amb aquests temes digitals. Es parla de si seria una bona idea tenir una guardiola perquè
(qui vulgui) deixi la voluntat en algunes activitats, encara que no es veu gaire clar (i si ens
demanen un certificat per desgravar a Hisenda? És una paperassa que no dominem).
S'ha demanat una subvenció a l'OSIC per 3450 € (encara no sabem si ens la concedeixen o
no). Sobretot ens calen diners per tenir jocs (que, actualment, cal que ens “fabriquem”
nosaltres).

4 – Memòria d’activitats i col·laboracions.
Es mostren les estadístiques de les activitats realitzades amb la FISC i SCRABBLE
ESCOLAR realitzant al llarg de la temporada. Només la FISC porta 283 actes, amb 2793
participants (i encara queden activitats per fer al juliol i agost). Scrabble Escolar ha realitzat
1142 actes, amb 8479 participants. Al final de temporada, tindrem unes 13.000 persones
que han participat a activitats nostres.
La creació dels grups de Meetup han portat algunes persones noves a les nostres trobades
de Barcelona. El grup del Maresme no té gairebé moviment. Com organitzar amb Meetup
requereix pagar (uns 100 €/any) cal plantejar-se si seguir o no. Cristina Bassóns (qui ho
gestiona) demana als socis que s’hi impliquin i s’apuntin, per fomentar que la gent s’animi
(una activitat sense un grapat d’apuntats, no genera interès). Si la web de vegades es
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complica, amb l’app de Meetup (https://play.google.com/store/apps/details?id=com.meetup),
el sistema funciona amb més facilitat.
A principis de la propera temporada, es penjaran al web de la FISC les estadístiques
completes d’aquesta temporada per poder consultar-les, com és habitual.
Amb aquestes xifres veiem que fem moltes i variades activitats i, sobretot, arribem a gairebé
tots els Països Catalans.

5 – Calendari de la nova temporada 2023-2024
Es presenta una mostra del calendari per a la propera temporada 2023-2024 amb dates
confirmades i d’altres encara per a confirmar. Ens centrem en els campionats, que proposen
els diferents clubs:

● dissabte 16 setembre: activitat de Festa Major de Poblenou.
● diumenge 17 de setembre: Obert del Prat.
● dissabte 21 d'octubre: Campionat a Vilafranca del Penedès.
● dissabte 4 de novembre: 2n Gran Campionat de BCN amb PxL.
● dissabte 2 de desembre: activitat de Festa Major de Sant Andreu de Palomar.
● divendres 19 de gener: 2a Copa Jove a Barcelona.
● dissabte 27 de gener: Campionat de Sant Andreu de Palomar.
● dissabte 2 de març: Campionat de Gràcia-Cassoles.
● dissabte 13 d’abril: Campionat de Vilanova i la Geltrú.
● dissabte 8 de juny: Campionat de l’Hospitalet.

Queden força espais a l’agenda, però ja veurem què volen fer altres clubs (com el Casal
d’Alella, Poblenou…).

Per tenir un criteri, aquestes són les dates dels campionats escolars previstes:

PRÈVIES
● Elx. Universitat Politècnica Miguel Hernández. 26-27 de febrer de 2024.
● Castelldefels. Biblioteca R. Fernández Jurado. 1 de març de 2024.
● Sant Sadurní. La Fassina. 7-8 de març de 2024.
● Sabadell. Institut Pau Vila. 14-15 de març de 2024.
● L’Hospitalet. Espai Jove de Ca’n Arús. 22 de març de 2024.
● Castelló-comarques. Palau de la Festa. 26 març de 2024.
● Perpinyà (Catalunya Nord). Lycée Jean Lurçat. 5 d’abril de 2024.
● Berga. Passeig de l’indústria. 26 d’abril de 2024.

GRANS FINALS
● Dissabte 4 de maig de 2024. Gran final de 5è-6è de Primària. La Lleialtat Santsenca,

Barcelona.
● Dimecres 8 de maig de 2024. Gran final de 1r-2n de Secundària. La Lleialtat

Santsenca, Barcelona.
● Dijous 9 de maig de 2024. Gran final de 3r-4t de Secundària. La Lleialtat Santsenca,

Barcelona.
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6 – Organitzar drets/deures de clubs i grups de joc.
Teníem una taula base de fa anys, però cal repassar-la:

CLUB GRUP JOC

AVAN
TATG
ES

Contactes i/o convenis amb CNLs, Plataforma
per la Llengua i d’altres entitats

Contactes i/o convenis amb CNLs,
Plataforma per la Llengua i d’altres entitats

Préstec de materials especials, que són
massa cars o específics (jocs, rellotges,
scrabble gegant, jutge....)

Préstec de materials especials, que són
massa cars o específics (jocs, rellotges,
scrabble gegant, jutge....)

Assegurança de responsabilitat civil Assegurança de responsabilitat civil

Jocs i rellotges una mica millor de preu que a
les botigues

Jocs i rellotges una mica millor de preu que a
les botigues

Aconseguir fitxes soltes Aconseguir fitxes soltes

Promoció per les xarxes socials de les
activitats que realitzem o hi col·laborem

Promoció per les xarxes socials de les
activitats que realitzem o hi col·laborem

Contactes de jugadors per a convidar-los a
campionats

Membres del club tenen dret a formar part de
la junta

El club té dret a veu i vot en la junta El grup de joc té dret a veu en la junta

Contacte directe amb Mattel???

Es forma part del Cens d'entitats de Foment
del Català

Contacte directe amb Política Lingüística de la
Generalitat

OBLI
GACI
ONS

Pagar quota anual (25€) + 1€ per jugador de
campionat Pagar quota anual (15€)

Als campionats, dinar del jutge/ssa si l'aporta
la FISC

Seguir els acords presos a la FISC respecte
reglaments, diccionaris...

Seguir els acords presos a la FISC respecte
reglaments, diccionaris...

Respectar la FISC i els altres clubs i entitats
vinculades

Respectar la FISC i els altres clubs i entitats
vinculades

S’aclareix que no cal tenir NIF per a ser club. Hi ha alguns dels nostres clubs pertanyen a
una entitat més gran (Can Galta, Casal d’Alella) i per això ja tenen un “NIF indirecte”. Clubs
com El Prat o L’Hospitalet sí que es van fer el NIF perquè demanen subvenció al seu
ajuntament.

Es parla sobre les quotes. Un club acostuma a fer un campionat anual: d’allà, pot
aconseguir els 25 € de la quota. Però els grups de joc representa que són planters de clubs,
que estan en formació. I si no fan campionats ni demanen una subvenció (no tenen NIF), no
tenen d’un treure els diners de la quota.
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7 – Estat de la fabricació del joc de Scrabble en català. Recompte dels jocs dels clubs.
Mattel sembla que segueix sense fabricar en català. Havíem trobat una solució esporàdica
fent alguns canvis a l’Intelect català, però fa mesos que tampoc se’n troben.
En la reunió amb Política Lingüística els van demanar ajut, i ens van dir que contactarien
amb Mattel, a veure si és possible que els convencin.
Estem mirant de tornar a fabricar fitxes, però ens cal més quantitat, pensant en poder-ne
deixar a les escoles on es fan tallers.

Recompte de jocs:
Club L’H: 4 jocs propis. També té rellotges propis
grup de Vilanova: 4 jocs en préstec
grup de Malgrat: 4 jocs de Jordi Pujol (dos amb les fitxes molt gastades, en necessitaria en
préstec)
grup de Reina Violant: 9 jocs en préstec (3 sense faristols)
SACS: 4 jocs (de Can Galta)
Club de Gràcia-Cassoles: 4 jocs en préstec. Un rellotge en préstec.

Fa molts anys es van deixar jocs al club de Badalona i al d’Eivissa, però sense res per escrit
(i Eivissa queda molt lluny perquè ens els portin, si no els utilitzen; com a molt deixar-los a
disposició d’entitats de la zona o instituts que vulguin fer tallers).

8 – Activitats en català (no de Scrabble) que podem fer en col·laboració amb altres entitats.
Els nostres socis, concienciats amb el català, han pensat en algunes activitats interessants
però, al no ser directament Scrabble, queden fora del nostre abast. Però es poden realitzar
vinculats amb d’altres entitats, si es trobés l’ocasió. L’Anna Salgot va pensar en un concurs
literari per escoles on cal fer una redacció utilitzant 3 o 4 paraules triades en una partida de
Scrabble. En Ricard Sendra, tornar a revifar l’hàbit dels dictats en català.

Les idees agraden, encara que ara mateix no tenim massa opcions de dur-ho a terme (és
més feina i cal certa logística).

9 – Relació amb l'Ajusc.
Amb l’AJUSC, que també fa campionats en català, sovint ens trobem amb problemes
perquè se’ns acoplen els campionats, la qual cosa va en detriment dels propis jugadors, que
han de triar. Darrerament, com coneixem molts jugadors d’aquesta entitat, ho parlem a nivell
personal i, fins i tot, ens hem anunciat mútuament algun campionat.
Però fer-ho així no ho soluciona tot, no tenim contacte amb tots els clubs. La solució seria
una conversa entre presidents per arribar a algun tipus de comunicació directa per
informar-nos mútuament dels nostres calendaris i potser gestionar la publicitat dels
campionats.

10 – Lliga virtual.
Es parla de fer com la darrera temporada, una sola lliga i amb la mateixa estructura.
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La idea seria començar el 2 d’octubre fins al 24 de desembre de 2023 i reprendre el 8 de
gener fins al 18 de febrer (potser alguna setmana més per a la 3a divisió, si hi ha molts
inscrits). Però s’acabaria com a molt tard a mitjans de març, abans de Setmana Santa.

No hauria de passar, però algunes persones deixen la lliga a mitges i això obliga a fer byes.
Una cosa que es veu injusta és que aquesta persona que marxa potser queda més ben
classificada que d’altres que sí que han jugat com corresponia. Per això es comenta de fer
que, en aquests casos, no s’eliminin les seves partides jugades (perquè afectaria als
jugadors que s’hi han enfrontat) però donar-los una puntuació de 0-100.

Un comentari sobre el Catamots: es comenta que algunes persones tenen prou amb una
partida per setmana, però d’altres troben a faltar quan s’acaba la lliga… Es podria fer un
grup de whatsapp per facilitar contacte de jugadors habituals perquè facin “quedades”, però
sense una organització concreta, només per jugar.

Els informàtics estan millorant el joc en línia, aviat avisarà quan estiguis jugant si algú obre
una partida o et convida (ara no ho saps i dificulta jugar amb persones).
Es comenta que també podria valorar-se que l’app faci notificacions quan tinguis l’app
aturada, si et conviden.

11 – Punt de Scrabble mòbil.
Jons Pons proposa de fer un “punt de scrabble mòbil”: aprofitar les vacances, per exemple,
per fer partides de scrabble a llocs públics i fomentar que s’apunti gent.

12 – Comissió de reglaments.
En un campionat va sorgir un problema: quedava una fitxa a la bossa, però el jugador que li
tocava, pensant que ja no en quedaven, no la va agafar. Amb el recompte de punts fet i la
partida acabada, els jugadors se’n van adonar de l’error. Què cal fer en aquest cas?
Es miren altres normatives [Criterios técnicos del castellà, per tenir referència: De igual
manera, si se están jugando los atriles finales, y después de haber hecho jugadas sin robar,
se descubre que queda/n ficha/s en la bolsa, el primero que hubiera tenido que robar (A)
toma la/s ficha/s y se las muestra a su contrincante B. Además, A perderá el siguiente turno.
Todas las operaciones descritas más arriba se harán con el reloj pausado.]
Però no aclareix què fer quan la partida ja s’ha donat per acabada.
Qui l’havia d’agafar no va notar la darrera fitxa al tocar el sac, i el contrincant tampoc va
comprovar que realment no en quedés cap.

13 – Comissió lèxica.
Cal treballar conjuntament amb l’Associació Club Scrabble Escolar per a donar un cop de
mà amb l’actualització del diccionari de cara a la nova temporada.
El DIEC ha fet dues actualitzacions aquest any. El GDLC també ha afegit algunes paraules,
encara que no avisa i cal “descobrir-ho”. En Martí Roé va aixecar la llebre cap a final de
temporada que hi havia alguns errors al Leximots, i ja s’han tingut en compte per arreglar-ho
aprofitant l’actualització.

14 – Precs i preguntes.
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Acords:

1. S'aprova l'acta de la sessió anterior.

2. No hi ha més canvis, es manté la junta directiva actual per als propers dos anys. Per
tant, seguim amb aquests càrrecs: Armand Sanmamed (president), Francesc Gallen
(secretari), Cristina Bassóns (tresorera), Joan Pons Valls, Jorge Pujol Fauquer,
Santiago Rosales Esteo, David Roig Barbarà, José Ricardo Sendra Peidro i Andreu
Pont Gómez (vocals).

3. S’aprova la comptabilitat.

4. Es renova el permís de gestió del compte corrent a la Caixa d’Enginyers a nom de la
FISC per a Armand Sanmamed, Francesc Gallen i Cristina Bassóns.

5. S’accepta el calendari provisional per a la temporada 2023-2024. S’anirà ampliant i
polint a mida que ens responguin dels clubs i entitats vinculades.

6. Es simplifica el concepte de club i grup de joc. Un club no cal que tingui NIF, només
que pagui la quota anual. Això es pot fer fàcilment si fan un campionat anual. Tant
clubs com grups de joc tenen com a avantatges: publicitat des de la FISC de les
seves activitats, préstec de material, assegurança de responsabilitat civil… La
diferència està que els clubs, com paguen, tenen veu i vot a l’assemblea general,
mentre que els grups de joc només tenen veu. Com a obligacions compartides:
respectar la FISC i els altres clubs i entitats vinculades i seguir els acords presos a la
FISC respecte reglaments, diccionaris…

7. Es decideix eliminar el pagament de 15 € per als grups de joc.

8. A falta de jocs de Mattel, seguirem buscant les nostres pròpies alternatives per a
tenir jocs de scrabble en català.

9. S’acorda que el nostre president (quan sigui possible) tracti de comunicar-se amb
qui gestioni l’AJUSC per intentar gestionar millor els nostres mutus calendaris.

10. S’aprova fer la 6a lliga virtual seguint el mateix criteri que la 5a, amb el calendari
comentat.

11. Agrada la idea del “Punt de Scrabble mòbil”. Se li cediran en préstec 3 jocs perquè
ho pugui posar en marxa aquest estiu.

12. S’accepta la idea donada pels “Criterios técnicos” quan la partida encara està en
marxa. Si tornés a passar que es descobreix una fitxa al sac quan ja s’ha acabat la
partida, no es farà res, la puntuació quedarà com s’ha signat i no es farà cap jugada
extra.

13. Es valora positivament repassar normatives d’altres idiomes per polir el nostre propi
reglament: hi ha petits detalls que, de vegades, no queden reflectits a les normes i
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poden generar un conflicte. De tota manera, qualsevol incidència que no aparegui al
reglament, ho resoldrà el jutge/jutgessa segons el seu criteri.

14. Per a la nova temporada, cal afegir les paraules noves del DIEC i algunes més que
hem localitzat del GDLC.

El president accidental aixeca la sessió, de la qual com a secretari estenc aquesta acta.

El secretari Vist i plau
El president accidental

(signatura) (signatura)
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